



SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS

Sixth session of the Africa Regional Forum on Sustainable Development (ARFSD-6)

#ARFSD2020

Forum Bulletin

24 - 27 February 2020

United Nations Economic Commission for Africa

Regional Forum on Sustainable Development to define a road map for operationalizing Africa's Decade of Action

Over 3000 delegates descended on Victoria Falls over the weekend for the sixth Session of the Africa Regional Forum on Sustainable Development to review progress, share experiences and build consensus on how the Continent can accelerate the implementation of the 2030 Agenda for Sustainable Development and Agenda 2063 of the African Union.

Among the delegates are over 30 ministers from across the continent with the 17 Sustainable Development Goals – SDGs, which recognize that ending poverty and other deprivations must go hand-in-hand with strategies that improve health and education, reduce inequality, and spur inclusive economic growth, while tackling climate change.

Speaking ahead of the Forum, Vera Songwe, Executive Secretary of the Economic Commission for Africa expressed appreciation to the Government and people Zimbabwe for the generous offer to host and jointly organize the Sixth Session of the Africa Regional Forum on Sustainable Development, in collaboration with the African Union Commission and the UN System.

"Africa cannot afford not to achieve the Global and Regional Goals because it is the region that would suffer most from such a failure - food insecurity, extreme poverty, and lack of access to clean and modern sources of energy would persist. This



Vera Songwe, Executive Secretary, Economic Commission for Africa

would undermine prospects for job creation for millions of youth joining the job market," she stressed.

Ms. Songwe noted that Africa is off track with regard to meeting the SDGs and the corresponding goals of Agenda 2063, within the set time and stated that the Forum presents Africa with a unique opportunity to define a road map for operationalizing a Decade of Action in the context of the region.

"That is why the theme of the Forum is: "2020-2030: A Decade to Deliver a Transformed and Prosperous Africa through the 2030 Agenda and Agenda 2063, which will identify and define concrete opportunities and actions and towards leaving no one behind," she added.

The sixth session of the ARFSD is the first major regional gathering since

the Heads of State and Government proclaimed the 2020s a Decade of Action and Delivery on the goals.

The sessions will address the need to mobilize adequate and well-directed financing; enhance national implementation, including through bolstering local action to accelerate implementation; strengthen institutions for more integrated solutions; reduce disaster risk and build resilience.

Participants will also tackle efforts in harnessing science, technology and innovation and investing in data and statistics for the SDGs.

Zimbabwe's Public Service, Labour and Social Welfare Minister, Larry Mavhima, speaking after meeting UN Deputy Secretary-General, Amina Mohammed prior to the start of the Forum, said the country will work

Continued on page 2



In Zimbabwe, UN Deputy Chief sees climate change effects on natural habitats



Amina Mohammed at Hwange National Park, Zimbabwe

Climate change has been at the forefront of the news agenda for a while now as global temperatures continue to rise and the world seeks solutions to stem the tide.

Little, however, is told of how Africa's animals are suffering alongside the human populace from the effects of climate change, especially due to lack of water, resulting in continued loss of habitats.

To see first-hand and discuss possible solutions, UN Deputy Secretary-General Amina Mohammed visited Hwange National Park, Zimbabwe's oldest and largest, almost half the size of Belgium at 14,651 square kilometers.

With over 400 bird and 150 mammal species, 45,000 of them being elephants, the national wonder is suffering as weather patterns are no longer dependable, resulting in less rainfall, explained Hillary Madhiri of the national parks and wildlife office.

The issues facing the parks are many and wide-ranging. They include human and wildlife conflicts, anti-poaching efforts, lack of water and loss of habitat, limited resources, droughts and population management. There are however, efforts to build partnerships with the communities in the area to preserve the park.

"Of the problems we have, climate change is our biggest challenge," said Mr. Madhiri, adding, they had sunk over a 100 boreholes to save the animals from dying due to lack of water in the dry season. More long term initiatives are needed to cope with the drought trends.

Ms. Mohammed commended the park's efforts to buffer nature against climate change.

"We have seen what climate change is doing to our environment and livelihoods. We saw how the park is hounded by climate change; the way in which Hwange is hot, the water, and even animal migration and people. It's quite complex," she said.

Regional Forum on Sustainable Development... (cont. from page 1)

with the UN system to ensure successful implementation of the SDGs.

"We have to push the industrialisation and decent work agendas and make sure that we are ready for the ravages of climate change. In all these areas we need international and bilateral partners to help us meet the SDGs," he said.

Mr. Mavhima, who also met with Ms. Songwe and spoke about the preparations for the Forum expressed his appreciation to the UN for its commitment to support the country in

Ms. Mohammed is in Zimbabwe to attend the 6th Africa Regional Forum on sustainable development which runs from 24-27 February in Victoria Falls on the theme: 2020-2030: A Decade to Deliver a Transformed and Prosperous Africa through the 2030 Agenda and Agenda 2063.

Speaking on arrival in Victoria Falls, she said she would also participate in a Special Session of the Regional Coordination Mechanism organized by the United Nations and the African Union Commission.

"...And what a better place than Zimbabwe to show the kind of leadership that we would like to see in transforming Africa through the Agendas 2063 and 2030," the UN Deputy Chief said.

She noted the ARFSD participants will discuss the elements needed to accelerate actions on the ground for nations to achieve the goals of the two agendas, in particular, creating inclusive economies.

Ms Mohammed was accompanied by Senior Zimbabwe government officials and UN agency representatives, including Vera Songwe, Executive Secretary, Economic Commission for Africa. ■

meeting SDG targets.

This year's ARFSD is intended to be an action-oriented Forum for stakeholders to explore, gain insight into, share and agree on sets of concrete and workable actions that will enable the African countries to achieve set targets within the set time.

The Regional Forum is an intergovernmental platform convened by the ECA in collaboration with the African Union Commission, the United Nations system and the African Development Bank. ■

Forum régional pour le développement durable afin de définir une feuille de route africaine pour l'opérationnalisation de la Décennie d'action



Séance d'ouverture

Plus de 3000 délégués se sont rendus à Victoria Falls au cours du week-end pour la sixième session du Forum régional africain pour le développement durable afin d'examiner les progrès, partager les expériences et parvenir à un consensus sur la façon dont le continent peut accélérer la mise en œuvre du Programme de développement durable à l'horizon 2030 et de l'Agenda 2063 de l'Union africaine.

Parmi les délégués, il y a plus de 30 ministres à travers le continent débattant des 17 Objectifs de développement durable - ODD, qui reconnaissent que l'élimination de la pauvreté et d'autres privations doivent aller de pair avec des stratégies qui améliorent la santé et l'éducation, réduisent les inégalités et stimulent une croissance économique inclusive, tout en luttant contre le changement climatique.

S'exprimant avant le Forum, Vera Songwe, Secrétaire exécutive de la Commission économique pour l'Afrique, remercie le Gouvernement et le peuple zimbabwéens pour son généreux dévouement à la tenue et l'organisation conjointe de la sixième session du Forum régional africain pour le développement durable, en collaboration avec la Commission de l'Union africaine et système des Nations Unies.

« L'Afrique ne peut se permettre de ne pas atteindre les objectifs mondiaux et régionaux parce que c'est la région qui souffrira le plus d'un tel

échec – l'insécurité alimentaire, l'extrême pauvreté et le manque d'accès à des sources d'énergie propres et modernes persisteront. Cela compromettra les perspectives de création d'emplois pour des millions de jeunes qui rejoignent le marché du travail », souligne-t-elle.

Mme Songwe fait remarquer que l'Afrique est en retard en ce qui concerne la réalisation des ODD et des objectifs correspondants de l'Agenda 2063, dans le délai imparti et déclare que le Forum présente à celle-ci une occasion unique de définir une feuille de route africaine pour l'opérationnalisation d'une Décennie d'action.

« C'est la raison pour laquelle le Forum a pour thème, « 2020-2030 : Une décennie pour réaliser une Afrique transformée et prospère à travers l'Agenda 2030 et l'Agenda 2063, qui identifiera et définira des opportunités et des actions concrètes et ne laissera personne pour compte », ajoute-t-elle.

La sixième session du Forum est le premier grand rassemblement régional depuis que les chefs d'État et de gouvernement ont proclamé les années 2020 comme étant la décennie d'action et de mise en œuvre des objectifs.

Les séances porteront sur la nécessité de mobiliser un financement adéquat et bien orienté ; améliorer la mise en œuvre nationale, notamment en dynamisant l'action locale pour accélérer l'exécution ; renforcer les institutions

pour des solutions plus intégrées ; réduire les risques de catastrophe et renforcer la résilience.

Les participants s'attaqueront également aux efforts visant à exploiter la science, la technologie et l'innovation ainsi que ceux visant à investir dans les données et les statistiques pour les ODD.

Le Ministre zimbabwéen de la fonction publique, du travail et de la protection sociale, Larry Mavhima, s'exprimant après avoir rencontré la Vice-secrétaire générale des Nations Unies, Amina Mohammed, avant le début du forum, informe que le pays travaillera avec le système des Nations Unies pour assurer la réussite de la mise en œuvre des ODD.

« Nous devons faire avancer les programmes d'industrialisation et de travail décent et nous assurer que nous sommes prêts à lutter contre les ravages du changement climatique. Dans tous ces domaines, nous avons besoin de partenaires internationaux et bilatéraux pour nous aider à atteindre les ODD », affirme-t-il.

M. Mavhima, qui a également rencontré Mme Songwe et a abordé le sujet des préparatifs du Forum, remercie l'ONU pour son engagement à aider le pays à atteindre les cibles des ODD.

L'édition 2020 du Forum régional africain pour le développement durable vise à privilégier l'action pour les parties prenantes afin d'explorer, mieux comprendre, partager et convenir d'ensembles d'actions concrètes et réalisables qui permettront aux pays africains d'atteindre les objectifs fixés dans le délai imparti.

Le Forum régional est une plateforme intergouvernementale convoquée par la CEA en collaboration avec la Commission de l'Union africaine, le système des Nations Unies et la Banque africaine de développement. ■

Amina Mohammed salue le partenariat UA-ONU pour relever les défis de l'Afrique

La Vice-Secrétaire générale des Nations Unies, Amina Mohammed, a salué ce lundi les relations productives entre l'ONU et l'Union africaine alors que les deux institutions continuent de travailler ensemble pour relever les défis qui affectent le continent, entre autres la pauvreté, la faim, le chômage et les conflits.

Dans une allocution d'ouverture lors d'une session spéciale du Mécanisme de coordination régionale pour l'Afrique (MCR-Afrique), événement parallèle de la sixième session du Forum régional africain pour le développement durable (ARFSD 2020), Mme Mohammed déclare que l'importance de l'Union africaine en tant que partenaire stratégique des Nations Unies ne saurait être sous-estimée.

« J'apprécie profondément l'énorme travail qui a été accompli et la relation productive entre l'ONU et l'UA », dit-elle, ajoutant que l'avancement de la mise en œuvre intégrée de l'Agenda 2063 et de l'Agenda 2030 pour le développement durable est au cœur du travail du MCR-Afrique.

Mme Mohammed se dit préoccupée par la lenteur du rythme de la réduction de la pauvreté sur le continent et les inégalités persistantes, ce qui signifie que personne ne peut ignorer les Objectifs de développement durable.

« La région détient également la prévalence de la faim la plus élevée, ce taux passant de 18,3% en 2015 à 19,9% en 2018. Cela signifie que près de 40 millions d'Africains, en particulier les femmes et les enfants, ont souffert de la faim pendant cette période », affirme-t-elle.

Cela a été exacerbé par l'impact du changement climatique sur le continent, avec près de 22,8 millions de personnes souffrant d'insécurité alimentaire grave en Éthiopie, au Kenya, en Somalie, au Soudan du Sud, au Soudan et en Ouganda, ajoute la chef adjointe de l'ONU.

Elle informe que l'UA et l'ONU devront continuer à renforcer leur partenariat et à travailler dur pour créer des emplois décents pour les jeunes et garantir l'égalité des sexes, car ce sont là quelques-uns des défis qui mettent en péril les efforts du continent pour tirer parti du dividende démocratique.

Mme Mohammed dit que bien que l'Afrique ait fait des progrès notables dans les domaines de l'éducation, de la santé et d'autres résultats sociaux, le continent n'est pas sur la voie d'atteindre les ODD d'ici 2030 et les principaux objectifs de l'Agenda 2063.

« Nous devons soutenir les gouvernements et faire en sorte que leurs plans nationaux de développement et cadres de financement plus larges correspondent à l'ampleur des changements nécessaires pour réaliser les ODD d'ici 2030 », déclare-t-elle.

Mme Mohammed précise que la Décennie d'action est l'occasion de lancer une nouvelle vague d'efforts de mise en œuvre qui produiront des résultats escomptés pour les personnes et la planète.

Pour sa part, le Vice-président de la Commission de l'Union africaine, l'Ambassadeur Thomas Quartey Kwesi, déclare que la session spéciale du MCR-Afrique est destinée à alimenter les principes institutionnels de méthodes de travail harmonisées et de consultation entre l'UA et les cadres de développement des Nations Unies pour l'Afrique.

« On ne saurait trop souligner ce point. L'UA et l'ONU sont pour ainsi dire intégrées », affirme-t-il.

M. Kwesi indique que l'énergie que les jeunes africains dégagent doivent être utilement canalisées par l'éducation, la science et la technologie, la santé et l'emploi, loin des conflits pour assurer le développement durable sur le continent.



Amina Mohammed, la Vice-secrétaire générale de l'ONU & le Vice-président de la CUA, Amb. Thomas Quartey Kwesi

« C'est la problématique centrale qui relie l'Agenda 2063 de l'UA et le Programme de développement durable à l'horizon 2030 de l'ONU ; c'est là que nos deux agendas résonnent et se renforcent mutuellement », affirme-t-il, ajoutant : « Nous n'avons pas de temps à perdre. Le temps et la marée n'attendent personne, plus encore nos jeunes et nos femmes ».

S'agissant du pays hôte, M. Kwesi déclare : « Pour que nous puissions créer les conditions propices à la réalisation de ces nobles ambitions, l'UA demande que toutes les sanctions contre ce pays soient levées immédiatement. C'est ce qui permettra un engagement plus efficace de nos femmes et de nos jeunes dans le processus multiforme de développement accéléré ».

Il ajoute, l'Agenda 2063 de l'UA et le thème de l'UA pour 2020, « Faire taire les armes : Créer des conditions propices au développement de l'Afrique » sont au cœur de la session extraordinaire d'aujourd'hui, alors que l'UA et l'ONU examinent les moyens d'accélérer la réalisation des Objectifs de développement durable.

Le Forum régional africain pour le développement durable débute ce mardi dans la station balnéaire de Victoria Falls. ■

Amina Mohammed hails AU-UN partnership for efforts to tackle Africa's challenges

United Nations Deputy Secretary-General, Amina Mohammed, on Monday hailed the productive relationship between the UN and the African Union as the two institutions continue to work together to tackle challenges affecting the continent, among them poverty, hunger, unemployment and conflict.

In opening remarks at a special session of the Regional Coordination Mechanism for Africa (RCM-Africa), held ahead of the sixth session of the Africa Regional Forum on Sustainable Development (ARFSD 2020), Ms. Mohammed said the significance of the African Union as a strategic partner of the United Nations cannot be overstated.

"I deeply value the tremendous work that has been done and the productive relationship between the UN and the AU," she said, adding that advancing the integrated implementation of Agenda 2063 and the 2030 Agenda for sustainable development was at the core of the work of RCM-Africa.

Ms. Mohammed said she was concerned that the pace of poverty reduction was slow on the continent with inequalities persisting, meaning the leaving no one behind call of the sustainable development goals remained elusive.

"The region also has the highest prevalence of hunger, with the rate increasing from 18.3 percent in 2015 to 19.9 percent in 2018. This means that almost 40 million Africans, especially women and children, went hungry under this period," she said.

This was exacerbated by the impact of climate change on the continent with nearly 22.8 million people now severely food insecure in Ethiopia,

Kenya, Somalia, South Sudan, Sudan and Uganda, the UN Deputy Chief added.

She said the AU and the UN should continue to strengthen their partnership and work hard to create decent jobs for the youth and ensure there is gender equality as these were some of the challenges putting at risk the continent's efforts to leverage the democratic dividend.

Ms. Mohammed said although Africa had made notable progress in education, health and other social outcomes, the continent was not on track to achieve the SDGs by 2030, and the key goals of Agenda 2063.

"We must support governments to ensure their broader national development plans and financing frameworks correspond to the magnitude of the change needed to deliver by 2030; the Decade of Action was an opportunity to unleash a new wave of implementation efforts that will deliver for the people and planet," she stressed.

For his part, the African Union Commission's Deputy Chairperson, Ambassador Thomas Quartey Kwesi, underscored that the special of the RCM-Africa was intended to feed into the institutional principles of harmonized working methods and consultation between the AU and the UN development frameworks for Africa. "...We cannot emphasize this strongly enough. The AU and the UN, are so to speak, joined at the hip," he said.

He also stressed that the energies of Africa's youth need to be usefully channelled through education, science and technology, health and employment, away from conflict if



there is to be sustainable development on the continent.

"That is the central problem that connects the AU agenda 2063 and the UN SGD 2030; that is where our two agendas resonate and are mutually reinforcing," he said, adding, "We have no time to waste. Time and tide wait for no man, more so for our youth and our women."

Turning to the host nation, Mr. Kwesi said; "For us to build the conducive conditions to achieve these lofty ambitions, the AU has called for all the sanctions on this country to be lifted immediately. This is what will allow for more effective engagement of our women and our youth in the multifaceted process of accelerated development."

He added the AU's Agenda 2063 and the 2020 AU theme - *Silencing the Guns: Creating Conducive Conditions for Africa's Development* - "were central to today's special session, as the AU and the UN examined ways of accelerating the realization of sustainable development goals." ■

Use technology to help Africa achieve SDGs and not sow hate, UN's Amina Mohammed implores youth

Amina Mohammed, the UN Deputy Secretary-General, on Monday, interacted with hundreds of young people from across the African continent at a youth engagement event, where she urged them to use technology effectively and contribute to achieving the sustainable development goals and not to foster hate and division.

Ms. Mohammed, who was in Zimbabwe for the Sixth African Regional Forum for Sustainable Development and a special session of the Regional Coordination Mechanism said today's youth had more tools and gadgets, such as mobile phones to use in their quest for a better future than those of yesteryear.

"Use your phones not to sow hatred and division but to bring us together to achieve the sustainable development goals," she said, imploring them to take their future seriously and work hard to ensure no-one controlled their narrative and also use science, technology and innovation for change. "It's your time, not tomorrow. Use your youth power - it's your future to define," she said.

During the interaction with the Deputy Secretary-General, they shared their desire for governments to enact inclusive policies; eliminate conflicts and poverty;

create jobs; act against climate change; promote gender parity; give the youth opportunities to participate in decision-making processes, and facilitate and fund innovation hubs.

"What I have heard here today is inspiring. You have given me more energy to go back and fight the good fight," Ms. Mohammed said. She promised the youth that she would take their concerns and suggestions on how to move the content to the next level with youth involvement, to the continent's leaders.

Participating at the event was Aya Chebbi, the African Union Youth Envoy, who called for a more visible youth component in the UN-AU Framework on peace and security and other collaborative mechanisms.

In the ensuing discussion, speakers highlighted the importance

of institutionalizing "generational co-leadership" to ensure a genuine transition to the younger generation, as well as including young people in issue-based coalitions.

Asked by Ms. Mohammed how they saw the future, the majority of the youth were optimistic that it was bright, while a minority expressed pessimism, saying nothing was likely to change.

The engagement is part of various ongoing global discussions to mark the UN's 75th anniversary in 2020. Through these conversations, the UN aims to build a global vision and increase understanding of the threats facing our future and support enhanced international cooperation to realize that vision.

The event was held on the theme; UN@75 - The Future is Now: African Youth Engagement for the Decade of Action. ■



Au Zimbabwe, la chef adjointe de l'ONU constate les effets directs du changement climatique sur les habitats naturels

Le changement climatique est au premier plan de l'actualité depuis un certain temps maintenant que les températures mondiales continuent de grimper et que le monde cherche des solutions pour endiguer la vague.

Cependant, on sait peu de choses sur la façon dont les animaux d'Afrique souffrent aux côtés de la population humaine des effets du changement climatique, en particulier en raison du manque d'eau, entraînant une perte continue d'habitats.

Pour s'en rendre compte d'elle-même et discuter des solutions possibles, la Vice-Secrétaire générale de l'ONU, Amina Mohammed, a visité le parc national de Hwange, le plus ancien et le plus grand du Zimbabwe, représentant près de la moitié de la Belgique avec 14 651 kilomètres carrés.

Avec plus de 400 espèces d'oiseaux et 150 espèces de mammifères, dont 45 000 éléphants, la merveille nationale souffre comme les phénomènes climatiques ne sont plus fiables, ce qui se traduit par moins de précipitations, explique Hillary Madhiri, du bureau en charge des parcs nationaux et de la vie sauvage.

Les problèmes auxquels sont confrontés les parcs sont nombreux et variés. Ils comprennent les conflits humains et fauniques, les efforts anti-braconnage, le manque d'eau et la perte d'habitat, les ressources limitées, les sécheresses et la gestion de la population. Il y a cependant des efforts visant à établir des partenariats avec les communautés de la région afin de préserver le parc.

« Parmi les problèmes que nous avons, le changement climatique est notre plus grand défi », indique M.



Madhiri, ajoutant que plus de 100 forages ont été réalisés pour sauver les animaux de la mort en raison du manque d'eau pendant la saison sèche. Des initiatives à plus long terme sont nécessaires pour faire face aux tendances de la sécheresse.

Mme Mohammed salue les efforts du parc visant à protéger la nature contre le changement climatique.

« Nous avons constaté les effets du changement climatique sur notre environnement et nos moyens de subsistance. Nous avons vu comment le parc est menacé par le changement climatique ; la chaleur qu'il fait à Hwange, le manque d'eau, et même la migration des animaux et populations. C'est assez complexe », dit-elle.

Mme Mohammed est au Zimbabwe pour participer au sixième Forum régional africain pour le développement durable qui se déroule du 24 au 27 février, à Victoria Falls. Ladite conférence a pour thème, « 2020-2030 : Une décennie pour réaliser une Afrique transformée et prospère grâce à l'Agenda 2030 et à l'Agenda 2063 ».

S'exprimant à son arrivée à Victoria Falls, elle affirme qu'elle participera également à une session extraordinaire du Mécanisme de coordination régionale organisée par les Nations Unies et la Commission de l'Union africaine.

« ...Et quel meilleur endroit que le Zimbabwe pour montrer le genre de leadership que nous aimerions voir dans la transformation de l'Afrique à travers les agendas 2063 et 2030 », dit la Vice-Secrétaire générale de l'ONU.

Elle fait remarquer que les participants du Forum discuteront des éléments nécessaires à mettre en place pour accélérer les actions sur le terrain afin que les nations atteignent les objectifs des deux agendas, en particulier réaliser des économies inclusives.

Mme Mohammed est accompagnée de hauts responsables du gouvernement du Zimbabwe et de représentants des institutions des Nations Unies, dont Vera Songwe, la Secrétaire exécutive de la Commission économique pour l'Afrique. ■